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INSTITUTIONAL QUALITY AND FOREIGN DIRECT IN-

VESTMENT IN ARAB COUNTRIES: NEW EVIDENCE 

FROM DYNAMIC PANEL ESTIMATION 

ABSTRACT 

In this paper, we re-assess the nexus between various institutional 

indicators and foreign direct investment (FDI) flows in 16 Arab coun-

tries for the period (1985-2017) by employing the system Generalized 

Method of Moments. We contribute to existing literature in three ways: 

First, the impact of each institutional quality indicator on FDI flows is 

examined separately. Second, construct an institutional index in order 

to capture the overall impact of institutions on FDI. Finally, the paper 

also looks at the impact of the Arab Spring on FDI flows. Based on dy-

namic panel models, the empirical results show that some institutional 

indicators are more important than others in attracting more FDI in-

flows. The results indicate that, the investment profile, law and order, 

and political institutions, lead to increased FDI flows. We also find a 

negative association between the Arab Spring unrest and FDI inflows. 
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INVESTISSEMENT DIRECT ÉTRANGER ET QUALITÉ IN-

STITUTIONNELLE DANS LES PAYS ARABES: 

NOUVELLES EVIDENCES ISSUES DE L'ESTIMATION DE 

MODÈLES PANEL DYNAMIQUES. 

RÉSUMÉ 

Dans cette étude, nous examinons la relation entre les facteurs insti-

tutionnels et les flux d'investissements directs étrangers « IDE » dans 

les pays arabes à travers des modèles dynamiques. Les résultats basés 

sur les données de 16 pays arabes au cours de la période 1985-2017 

montrent clairement que certains facteurs institutionnels sont plus im-

portants Que d'autres pour attirer les investissements directs étrangers. 

Outre, la stabilité du gouvernement, les améliorations du système po-

litique, la transparence et la responsabilité des politiciens entraînent 

une augmentation des entrées d'IDE ; et encouragent les entreprises 

multinationales à apporter des flux de capitaux. Les résultats nous amè-

nent à conclure que, les pays arabes qui ont de faibles indicateurs insti-

tutionnels devraient entreprendre des réformes politiques et de réorga-

nisations institutionnelles afin d'attirer davantage les IDE. Outre, les ré-

sultats ont aussi révélé l’existence d’une relation négative entre les 

troubles du printemps arabe et les entrées d'IDE. 
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